
Aleksei 
lotmAn, 
Riigikogu 
Maaelukomis-
joni ase-esi-
mees

Küünlapäev, Tartu rahu 
aastapäev, rahvusvahe-
line märgalade päev - 
heal lapsel, 2. veebrua-
ril, on mitu nime. Miks 
üldse tähistatakse rah-
vusvaheliselt märgalade 
päeva?

Märgalad on väga 
olulised, kuid 
tihti ka väga 

ohustatud ökosüsteemid. 
Kalade koelmud, konnade 
laulupaigad, veelindude 
toitealad - ja mida kõike 
veel! Inimkonna ajalugu on 
iidsetest aegadest seotud 
nende elurikaste elupaika-
dega. Märgalade kasutus on 
sama vana kui inimkond ja 
suur osa sellest kasutusest 
on olnud loodust säästev. 
Teadmised, kuidas märga-
lasid mõistlikult majanda-
da, on omased paljudele 
põlistele kultuuridele.

Maailma kõige erineva-
mais paigus töötavad arheo-
loogid võivad kinnitada, et 
inimeste ja märgalade vahel 
on läbi aegade eksisteerinud 
tugev side. Ka tänapäeval on 
paljudel looduslähedase elu-
viisi säilitanud rahvastel elus 
vanad kombed, mis võimal-
davad märgalasid säästvalt 
kasutada. Loomulikult ei 
piirdu inimeste suhe neile 
tähtsate märgaladega ainu-
üksi ainelise valdkonnaga, 
märgaladel on selge vaimne 
tähtsus paljude rahvaste 
elus.

Paraku on märgalades-
se ka teistmoodi suh-
tutud, nähes neis eel-

kõige vaenulikku jäätmaad. 
Ka sellel suhtumisel on üp-
ris pikk ajalugu, kuid see on 
olnud säästva suhtumisega 
võrdlemisi hästi tasakaa-
lustatud. Kahjuks kippus 
uusajal valitse-
vaks saama just 
märgalade „üm-
b e r k u j u n d a -
mist“ toetav 
mõttemaailm 
ning seda ajal, 
kui inimeste tehnilised või-
malused märgalasid hävi-
tada hüppeliselt kasvasid. 
Nende väärtuslike elupaika-

de massilise kadumise hu-
katuslikkust eelkõige vee-
lindudele, aga ka loodusele 
laiemalt, teadvustasid loo-
duskaitsjad, ornitoloogid ja 

jahinduse spetsialistid juba 
1960. aastatel. 

Tõsise eeltöö tulemusena 
õnnestus 1971. aasta jaanuari 

lõpus koguda kaheksateist-
kümne riigi esindajad väike-
sesse Ramsari linna Kaspia 
mere Iraani-poolsel kaldal, 
kus 2. veebruaril lepiti kokku 
märgalade kaitseks mõeldud 
konventsiooni sõnastus. See 
oli kõigi aegade esimene rah-
vusvaheline looduskaitsele-
pe, mida tavaliselt tuntakse-
gi allakirjutamise koha järgi 
Ramsari konventsioonina. 
Konventsiooni aastapäeva – 
2. veebruari – tähistatakse 
rahvusvahelise märgalade 
päevana.

Aeg on edasi läinud. Eu-
roopa Liidus nõuavad mär-
galade kaitsmist mõlemad 
vahepealsel ajal vastu võetud 
kesksed looduskaitselised 
õigusaktid: Linnudirektiiv ja 
Loodusdirektiiv. Ka muutuv 
põllumajanduspoliitika oma 
rõhuasetusega looduse mit-
mekesisuse kaitsele, peab 
taas hakkama suunama põl-
lumeest pigem märgalade 
säästvale kasutamisele kui 
nende kuivendamisele.

järgneb lk 2

Ain Kabal  
kinnitati  
EERi  
peasekretäriks 
Erakond Eestimaa Rohe-
lised (EER) kinnitas 22. 
jaanuaril volikogu era-
konna peasekretäriks 
Ain Kabal’i.

Ain Kabal (sündinud 
1962, Pärnus) on Tar-
tu Ülikooli õigus-

teadukonna kasvandik ning 
õppinud samas aspirantuu-
ris.

Tööalaselt on Kabal tegut-
senud lepingu-, äri- ja tööõi-
guse alal, juhatades mitmeid 
keskmise suurusega advo-
kaadibüroosid ning osaledes 
aktiivselt Eesti ettevõtlusk-
liimat parandanud õigusloo-
meprotsessides. Viimase 15 
aasta jooksul on Kabal olnud 
juhatuse või nõukogu liige 
mitmetes ettevõtetes ja MTÜ-
des, millel on olnud Eesti 
ühiskondlikus või majandus-
likus arengus täita piirkond-
likult või üleriigiliselt kan-
dev roll. 

Eelnevad 6 aastat on Ain 
Kabal tegutsenud väikesi ja 
keskmiseid ettevõtjaid koon-
davas ühingus EVEA, mis on 
Eestis tunnustatud sotsiaal-
partner. Aastatel 2005-2007 
oli Kabal EVEA president, 
praegu asepresident.

Ta on läbinud muuhulgas 
EL Komisjoni korraldatud 
sotsiaaldialoogi alased kur-
sused, mis käsitlesid riigi-
ettevõtja-töövõtja alast kol-
mepoolset koostööd. 

Ain Kabali kogemused 
ja teadmised sotsiaa-
ldialoogi toimimi-

sest hõlbustavad demokraa-
tia laienemist ja tõhusat 
toimimist nii erakonna juh-
timisel, kui ka Eesti ühis-
konnas tervikuna. 

„Astun ametisse Eesti ja 
erakonna jaoks pingelisel 
ajal. Noor erakond vajab eda-
sist ülesehitust, et selgelt ja 
jõuliselt väljendada rohelisi 
ühishuvisid: rohkem demo-
kraatiat kodanikuühiskon-
da, kogukonnad au sisse, 
tõhusat ning säästlikku ma-
jandust, k.a. energiatootmi-
ne ja –tarbimine,” märkis 
Kabal.

„Ain Kabal on erakonna 
ning inimlikke põhiväärtusi 
toetav ning neist lähtuv pea-
sekretär, mis kasvava ja are-
neva organisatsiooni jaoks 
on oluline,“ ütles erakonna 
esimene eestkõneleja Marek 
Strandberg.

Eestimaa  Roheliste häälekandja
loe läbi jA AnnA sõbrAlewww.gryyne.ee
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UUs energiA

Maailma kõige erinevamais paigus 
töötavad arheoloogid võivad kin-
nitada, et inimeste ja märgalade 
vahel on läbi aegade eksisteerinud 
tugev side.

Rohelised  
on Euroopa 
Parlamendis 
aktiivsed 

Käesoleva aasta 7. juunil 
toimuvad järjekordsed 
valimised Euroopa Par-
lamenti. Rohelised era-
konnad kandideerivad 
neil valimistel kõikjal 
Euroopas, ka meil Ees-
tis. Milline on olnud Ro-
heliste roll ja saavutu-
sed Europarlamendis, 
sellest kirjutab  Peep 
Mardiste, Eestimaa Ro-
heliste EP kandidaat.

Ökoehitusest  
ja säästvast  
renoveerimisest
Eesti Noorte Looduskait-
se Ühingu ökoehituse 
fänn Allan Kokkota an-
nab nõu.

Valus vaikus
Karin ja Mart Jallai 
hoiatavad - looduse vai-
kus, meie loodusvara, 
pole kunagi päris hääle-
tu vaikus. Sügav kuul-
mispuue on hääletu, va-
lus vaikus.

Jõudu märgalade kaitsmisel, 
head kaasrohelised!

Märgaladel on selge vaimne tähtsus paljude rahvaste elus

«Hüppab Maripuu, 
valmis panna 
Tam kivi.»

Marek  
Strandberg,

EER esimene eestkõneleja

Margus Ansu



Hoovid korda!
triin nigUl

Kõigepealt pisuke hoiatus, 
puhtalt ajaraiskamise välti-
miseks: selles artiklis tuleb 

juttu Tallinna linna imetoredast 
projektist ”Hoovid korda”. Kindlas-
ti on ka teistes linnades samalaad-
seid üritusi. 

Tegemist on ühe tõeliselt tänuväärse projektiga, 
mille raames on korterühistutel võimalik oma 
hoovialade heakorrastamiseks linnalt toetust taot-

leda (vt ka http://hoovidkorda.tallinn.ee/).
Arvatavasti on kõik ühistud, kel õnnestunud linna 

toetuse abil oma koduhoovid elamisväärsemaks muuta, 
projektiga ülirahul. Minul nii positiivseid muljeid pole, 
seega võtan endale vabaduse projekti plusside kõrval ka 
mõnele puudusele tähelepanu juhtida.

Kuna toetamise korda kirja pandud hindamistingimu-
sed on väga üldised, ning linnalt raha taotlejaid  kipub 
olema juba ülearu palju, vaevlevad linnaosade hinda-
miskomisjonid ilmselgelt raskustes. Seetõttu võetakse 
projektide järjestamise hõlbustamiseks appi mitmeid 
”lisakriteeriume” oma parema äranägemise järgi. Mõnes 
linnaosas välistatakse taotlejate nimekirjast ühe liigu-
tusega kõik ühistud, kes on kunagi varem linnalt toetust 
saanud. Teises valitakse, kas teadlikult või alateadlikult, 
aasta lemmikteema (nt prügimajad või piirdeaiad vms) 
ning paremusjärjestuse koostamine läheb kohe tundu-
valt libedamalt. Samuti tundub, et kaldutakse eelistama 
”eakamaid” korteriühistuid ja kinnisvara-arendaja poolt 
peoga visatud muruseemnest peaks aastatel 2000+ ehi-
tatud korterelamu elanikele haljastuseks piisama küll. 

Valikukriteeriumide järgimisel halastust ei tun-
ta. Kas korteriühistute toetamise kirjas on  sõ-
nagagi mainitud majaühisusi*? Ei? Järelikult  

nimekirjast välja. Mis siis, et tegemist on samaväär-
seid linnakodanikke ja maksumaksjaid esindavate 
MTÜdega, keda usaldavad arvelduspartnerina nii Tal-
linna Vesi kui ka Eesti Gaas. Kuid loomulikult mitte 
Tallinna Linnavalitsus...

Ei maksa arvata, et omavalitsusametnikud on iseene-
se suhtes sama nõudlikud kui taotlejate vastu. Mõne 
näite varal võib väita, et kriteeriume ei kontrollita ühe-
suguse hoolega (nt seda, kas omafinantseerimise osa on 
projektis õigesti arvutatud). Mitmed nimetatud puudu-
sega taotlused esitanud figureerisid rõõmsalt ühe linna-
osa korteriühistute paremusjärjestuse eesotsas… 

Toetamise korras on otsustus- ja teavitustegevusele 
seatud mitmeid tähtaegu. Uustulnukaile teadmiseks - 
neist tähtaegadest ei pruugita sugugi kinni pidada. Ning 
ikka linnavalitsuse kasuks.

Kommunaalametil on õigus taotlus rahuldada või ra-
huldamata jätta. Paremusjärjestuse koostamise austav 
ülesanne on aga selgesõnaliselt pandud linnaosavanema 
poolt moodustatud hindamiskomisjonile. Seda hämmas-
tavam, kui mitte lausa müstiline, on ühe linnaosa pa-
remusjärjestuses tagumisse otsa jäänud KÜ hüpe õnne-
like toetusesaajate ridadesse. 

Miks mitte vähendada linnavalitsejate, kui mitte 
koormust, siis vähemalt vastutust, nende samade 
toetust taotlevate korteriühistute kaasamisega hinda-
miskomisjoni? Osalusdemokraatia missugune! 

Lõpetuseks tuleks ehk täpsustada, et kirjapandu tugi-
neb küll isiklikule kogemusele, aga suur abi oli Tallinna 
dokumendiregistris leiduvast. Tahaks loota, et järgmisel 
aastal tunnistatakse meie korteriühistu taotlus siiski 
kõlblikuks. Mõningatele puudustele vaatamata on ”Hoo-
vid korda” projekti puhul tegemist suurepärase, linna-
kodanikke koostööle ärgitava vahendiga Tallinna kau-
nimaks ja kodusemaks muutmiseks.

* KÜtega põhikirjaliselt identseid eesmärke, kohustu-
si ja vastutust kandvad registreeritud MTÜd
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On arvamus, nagu suur hulk odavat 
energiat aitaks inimkonna ummik-
teest. Näiteks siis, kui see üüratu 

hulk energiat toota tuumade lõhustumise 
energiast või püüda kinni kogu süsihappe-
gaas, mis fossiilkütuste põletamisel tekib. Kas 
see tooks tagasi tasakaalu inimese ja looduse 
vahel? Vaevalt...see oleks üks järjekordne 
põhjus enam ning enam toota ja tarbida.

Me ei tunneta oma tegevuse piire ja oleme 
neist hoogsalt üle astunud. Inimkonna kinga-
number on kolmandiku võrra suurem kui Maal 
meile astumisvõimalusi pakkuda on. Tõepoo-
lest...iga inimese kohta Maal on “kõigest” 

tuhat tonni muud elusloodust ja täna on ini-
meste energia ja tehnikakasutus sedavõrd äge, 
et selle tuhande tonni teisaldamise ja teisen-
damisega tuldaks toime mitte eluaja, vaid 
vajadusel ju loetud päevadega. See aga pole 
otstarbeks, see pole mõistlik ja see pole meie 
endi eluspüsimiseks vajalik. Just seetõttu on 
põhjust seda tuhandet tonni elusainet pidada 
ja olla lasta, mitte ümber kujundada.

Just see elusloodus loob veel ja jätkuvalt 
meile sobiliku atmosfääri, magevee ning 
viljaka mulla börsi, turu ja valitsuste vahe-
lesegamiseta. Nii võiksid asjad jäädagi.
mArek strAndberg

ToiMETus
KATRin MEsilAnE, PEAToiMETAjA

ERAKonD EEsTiMAA RoHElisED  
TooM-RüüTli 10-3  
KATRin.MEsilAnE@RiigiKogu.EE

Elektrist toodetud õhk

Jõudu märgalade kaitsmisel, 
head kaasrohelised!

Aasta alguse 
mõtted
VAmbolA bAkhoff

Aastavahetus on säärane 
aeg, mil kipume vaagima 
möödunut ja prognoosi-
ma tulevast. 

Mulle jättis möödu-
nud aasta õõvas-
tava teadmise jä-

reltuleva põlve järjest halve-
nevast tervisest. Pean sil-
mas Tallinna Tervishoiu 
Kõrgkooli õppejõu Jaak Uibo 
väljaütlemist ja Riigikogu 
riigikaitsekomisjoni läinud 
aasta 16. aprillil avaldatud 
teadet, et teenistuskõlblike 
protsent on vaid 23 kogu 
teenistusealistest noortest, 
kusjuures aastal 1924 oli vas-
tav näitaja 72. 

Hirmutav fakt! Kui uskuda 
teooriat, et inimese tervis 
sõltub 70% mõtlemisest, siis 
on loogiline järeldus - üks 
põlvkond on minetanud os-
kuse vabalt mõtelda ning on 
vaimses mõttes kaotanud va-
baduse, muutudes kergeks ja 
manipuleeritavaks saagiks 
eelmise põlvkonna poliitiku-
tele.

Kooliprogrammid on täna-
päeval liiga pingelised, olles 
ilmselgelt ülepaisutatud fak-
tilisest materjalist. Samas on 
teada tõde – targaks ei saada 
mitte teadmiste, vaid mõtle-
mise kaudu. Seega on läbi-
mõeldud ja kaasajastatud 
õppeprogrammid vaieldama-
tult kõige vajalikum samm, 
kindlustamaks tulevastele 
põlvedele tervislikum ja õn-
nelikum elukeskkond. 

Loomulikult ei saa inimese 
tervise juures alahinnata ka 
ülejäänud 30% osatähtsust, 
võrdsetes osades õige hinga-
mine, tervislik toitumine ja 
küllaldane füüsiline koor-
mus. Kuid alustada tuleks 
ikkagi peamisest.

Hea tahtmise korral 
on tänapäeva info-
ajastul end võima-

lik harida ka individuaalselt 
või rahvaülikoolide kaas-
abil. Ka Eestis hakkab see 
nähtus põhjanaabrite ees-
kujul trendiks muutuma. 
Samas on ikkagi riigi kohu-
seks kindlustada kodanike-
le parim haridus, mis ta-
gaks parema tervise õigete 
väärtushinnangute läbi. Põ-
hiseaduse preambula sätes-
tab riigi ainukeseks eesmär-
giks oma rahva ja kultuuri 
püsimajäämise. Selleks ei 
piisa aga pelgalt rahva posi-
tiivsest iibest. 

Arvan, et süvenev majan-
duskriis soosib terve mõistu-
se võidukäiku ning kuna 
inimkonna arvukus planee-
dil Maa hakkab lähenema 
kriitilisele piirile, peaks vars-
ti toimuma inimkonna vaim-
ses arengus üsna suur kvali-
tatiivne  hüpe – nn vaimne 
revolutsioon.

algus lk 1

Läänemere piirkond on 
märgalade poolest 
võrdlemisi rikas. Tänu 

sellele esinevad meil säära-
sed mujal Euroopas harulda-
seks jäänud liigid nagu saa-
rmas, kobras, must toone-
kurg, rukkirääk, hüüp, mit-
med käpalised jpt. Kõik Lää-
nemere riigid on Ramsari 
konventsiooni liikmed ning 
on alla kirjutanud ka Helsin-
gi konventsioonile Lääneme-
re keskkonna kaitseks, mis 
samuti taotleb märgalade 
säilitamist. Peale Venemaa 
on kõik siinsed riigid ka Eu-
roopa Liidus, olles seega ko-
hustatud rakendama loodus-
kaitseliste direktiividega ja 
põllumajanduspoliitika mää-
rustega ette nähtud meet-
meid märgalade hoidmisel. 
Kõigis siinsetes maades on 
omad vanad traditsioonid 
märgalade säästlikuks kasu-
tamiseks. Siin on läbi aegade 
varutud roogu, tehtud heina 
soodes ja luhtades ning kar-
jatatud loomi rannaniitudel. 
Ometi ähvardab paljusid 
märgalasid kuivendamine, 
reostus ja mõtlematu ehitus-
tegevus, sest vana tarkus 
näib tihti olevat unustatud. 
Samas kipub kohati kiduma 
traditsiooniline loodusesõb-
ralik märgalade kasutus.

Eestis on märgalasid silma-
torkavalt palju. Meil on tosin 
rahvusvahelise tähtsusega 
märgala ehk Ramsari ala ja 
veel mitmed ootavad nimis-
tusse kandmist. Veel rohkem 
märgalasid kaitseb Euroopa 

Liidu Natura 2000 võrgustik. 
Lisaks on meil küllaltki palju 
kohaliku tähtsusega märga-
lasid. Seni oleme oma märga-
lade kaitse ja aruka kasutami-
sega rahuldavalt toime tul-
nud, kuigi on ka kahetsus-
väärseid erandeid. Olgu sel-
leks siis soov ehitada sild 
Muhu ja mandri vahele, seni 
kuivendamata soometsade 
kraavitamine või hoogne tur-
bavarumine. Samal ajal kipu-
vad märgaladega seotud pä-
randkooslused järjest enam 
minetama oma mitmekesi-
sust, sest nende tavapärane 
kasutus – karjatamine ja niit-
mine – on viimasel kümnen-
dil lakanud ka paljudes sellis-
tes kohtades, kus see nõuko-
gude ajal veel kestis. Kanna-
tab looduse mitmekesisus, 
külad tühjenevad ja hääbub 
põline kultuuripärand.

Tõhus saab olla vaid sel-
line märgalapoliitika, 
mis püüab arvestada 

kogu märgaladega seotud 
pärandit. Eesti rahvas on läbi 
aegade märgalasid mitmel 
viisil kasutanud ja suur osa 
sellest kasutusest on olnud 
mõistlik. Marjade ja seente 
korjajaile on märgalad läbi 
aegade olnud tähtsad kori-
luspaigad. Loomulikult ol-
lakse huvitatud oma korje-
maade püsimisest ka nüüd 
ja edaspidi. Kaluritele on 
märgalad tähtsad koelmute 
ja püügikohtadena, jahi-
meestele aga tähendavad 
märgalad paljude jahiuluki-
te elupaiku, järelikult ka olu-
lisi jahimaid. Märgalad on 

sajandeid olnud ka tähtsad 
karja- ning heinamaad, kus-
juures mõistlikul viisil kor-
raldatuna toetab selline tege-
vus märgalade elurikkust. 
Seetõttu on marjulised-see-
nelised, kalurid ja harrastus-
kalastajad ning jahimehed 
paljudes maades algatanud 
meetmeid märgalade kait-
seks. Edukalt on viimastel 
aastatel sellesse kaasatud ka 
põllumehi. Kaitstes märga-
lasid peame arvestama ka 
nende põliste tegevusvald-
kondadega, eriti kui tegu on 
vana traditsiooni jätkuva pü-
simisega.

Et vesi liigub, on märgala-
de tõhus kaitsekorraldus või-
malik vaid valgalade tervik-
likkust arvestades. Ühest 
küljest aitab märgalade säi-
litamine ohjata üleujutusoh-
tu ja vähendada veekogude 
reostumist, teisalt aga saab 
allavoolu jäävaid märgalasid 
tõhusalt hoida vaid kaitstes 
neid ülevalt tuleva reostuse 
eest. See nõuab tõsist koos-
tööd erinevate huvirühmade 
vahel ja süsteemset lähene-
mist vesikondade majanda-
misele. Seetõttu ongi selle 
aasta rahvusvahelise märga-
lade päeva tunnuslause 
„Ülesvoolu - allavoolu. Mär-
galad ühendavad meid“.

Aidakem omalt poolt kaa-
sa, et reformidest räsitud 
looduskaitsesüsteem suu-
daks ka tulevikus jätkata vii-
mastel aastatel edukalt käi-
vitatud koostööd märgalade 
kaitseks. Et ka meie järgla-
sed saaksid osa märgalade 
loodusrikkustest.
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Rohelised on Euroopa Parlamendis aktiivsed
PeeP 
mAriste
EER Tartu  
piirkonna 
juht

Käesoleva aasta 7. juunil 
toimuvad järjekordsed 
valimised Euroopa Par-
lamenti. Rohelised era-
konnad kandideerivad 
neil valimistel kõikjal 
Euroopas, ka meil Eestis. 
Milline on olnud Rohe-
liste senine roll ja saavu-
tused Europarlamendis?

Rohelistel erakonda-
del on Euroopa po-
liitmaastikul arves-

tatav toetajaskond, välja-
kujunenud teemad ja roll. 
Liikmesriikidest ollakse 
täna valitsuskoalitsiooni-
des Soomes, Lätis, Tšehhis, 
Iirimaal. Euroopa Parla-
mendi valimistel on Rohe-
lised edukalt osalenud juba 
25 aastat. Paljurahvuselisse 
Euroopa Parlamenti ei vali-
ta saadikuid esindama mit-
te liikmesriike, vaid polii-
tilisi maailmavaateid. Ro-
helised pääsesid mitmest 
liikmesriigist oma nime-
kirjadega Euroopa Parla-
menti esmakordselt 1984. 
aastal ja on oma esindatust 
järgmistel valimistel suu-
rendanud.

736-liikmelise Europarla-
mendi praeguses  koosseisus 
on Roheliste ja Euroopa Va-
baliidu fraktsioonis kokku 
43 liiget. Roheliste frakt-
sioon on parlamendis suu-

ruselt neljas, mistõttu on 
Rohelised pingelistel hääle-
tustel sageli kaalukeeleks. 
Rohelisi on fraktsioonis täna 
kokku kaheteistkümnest 
Euroopa Liidu liikmesriigist. 
Kõige rohkem on Rohelisi 
Europarlamenti valitud Sak-
samaalt, Prantsusmaalt ja 
Ühendkuningriigist.

Rohelised on täna vastavalt 
oma fraktsiooni suurusele 
Euroopa Parlamendis esinda-
tud mitmetel mõjukatel koh-
tadel. Näiteks kuulub neile 
üks parlamendi asepresiden-
di, parlamendi inimõiguste 
allkomisjoni juhi ning seits-
me komisjoni aseesimehe 
koht. Parlamendikomisjoni-
de aseesimeeste kohad on 
saadud Roheliste jaoks olulis-
tes komisjonides: keskkon-
na-, põhiseadus-, arengu-, 
kultuuri-, kliimamuutuste, 
põllumajanduse ja maaelu 
ning soolise võrdõiguslikkuse 
komisjonides. Oma esinda-
jad on Rohelistel ka kõigis 
Euroopa Parlamendi vald-
kondlikes komisjonides.

Euroopa Parlamendis 
on fraktsiooni moo-
dustamine küllaltki 

keerukas: saadikud tulevad 
27 liikmesriigist ning nen-
de koduparteid on üldiselt 
väga erineva tausta ja sei-
sukohtadega. Lisaks teevad 
parteid tavaliselt vähe rah-
vusvahelist koostööd. Il-
lustreerivaks näiteks võib 
tuua Europarlamendi libe-
raalide fraktsiooni, kus töö-
tavad koos küllalt erineva 
maailmavaatega Reformi-
erakonna ja Keskerakonna 

saadikud. Erinevalt selli-
sest üldtaustast on Rohelis-
te üheks selgeks eripäraks 
Euroopa Parlamendis nen-
de ühtsus. Rohelised on 
kõikjal Euroopas küllalt 
sarnase maailmavaatega 
ning jõuavad ka Brüsselis 
kiiresti ühistele seisukoh-
tadele. Eelmistel, 2004.a. 
Euroopa Parlamendi vali-
mistel olid nad ka ainsad, 
kelle kandidaadid osalesid 
kõikjal Euroopas ühise va-
limisplatvormiga. Ühine 
platvorm on valmimas ka 
2009.a. valimisteks.

Praeguses, 2004-2009 tööta-
vas parlamendikoosseisus on 
Rohelised aktiivselt tegelenud 
paljude teemadega. Ehk olu-
lisemateks on olnud loomuli-
kult keskkonnakaitse vald-
kond, aga ka energeetika, 
kliimamuutused, kodaniku-
õigused ja sotsiaalvaldkond.

Traditsiooniliselt on Rohe-
liste jaoks väga olulisel ko-
hal olnud inimõiguste ja 
kodanikuvabaduste teemad. 
Euroopa Parlamendis on 
kaitstud seisukohta, et ma-
janduslikest hetkehuvidest 
lähtuvalt ei tohi Euroopa 
Liit vaadata partnerriikides 
inimõiguste rikkumistele 
läbi sõrmede. Seda printsiipi 
on Rohelised rõhutanud Eu-
roopa Liidu väliskoostöös 
Venemaa, Hiina ja mitmete 
teiste riikidega. Euroopa 
Parlamendi inimõiguste ala-
komisjoni juhi koht on lu-
banud Rohelistel näiteks 
Tšetšeenia, Tiibeti või Pales-
tiinaga seotud küsimusi 
päevakorras hoida. Samuti 
on hoolikalt jälgitud, et ter-
rorivastase võitluse sildi all 
ei mindaks põhjendamatult 
inimeste privaatsuse ja ko-
danikuvabaduste kallale.

Keskkonnakaitses on 
Rohelised vastu 
seisnud suurfirma-

de pidevale lobby-tööle 
oma huvides lõdvendada 
tugevalt kehtivaid kesk-
konnanõuete standardeid. 
Energeetikas on tegutse-
tud Euroopa Liidu ühtse 
energiapoliitika nimel, 
pooldatud taastuvate ener-
giaallikate suurema osa-
kaaluni jõudmist ning 
seistud vastu Euroopa Lii-
du poolsele tuumaenergia 
toetamisele. Kliimapolii-
tikas on Rohelised soovi-
nud senisest ulatusliku-
mat kasvuhoonegaaside 
emissioonide piiramist 
Euroopa Liidu poolt ning 
senise tasuta emissiooni-
lubade jagamise asenda-
mist lubade müügiga EL 
emissioonikaubanduse 
süsteemis.

Ei Euroopa ainutomatile. Usalda Rohelisi ja head maitset.

Europarlamendi hoone Strasbourgis.

Erakond  
Eestimaa  
Rohelised  
reastas  
oma Euroopa  
Parlamendi  
kandidaadid
Erakond Eestimaa Rohe-
lised (EER) volikogu kin-
nitas laupäeval, 31. jaa-
nuaril erakonna liikmete 
sisehääletuse tulemuse-
na kujunenud kandidaa-
tide nimekirja 2009. aas-
ta Euroopa Parlamendi 
valimisteks.

Kaheteistkümnest ni-
mest koosneva ni-
mekirja esinumbrid 

on Marek Strandberg, Peep 
Mardiste ja Valdur Lahtvee. 
Eestimaa Roheliste ees-
märk on saada valimistel 
üks koht Eestis valitavast 
kuuest. Roheliste valimis-
platvorm valmib lähema 
kuu jooksul. 

Kogu nimekirja reastus on: 
Marek Strandberg, Peep Mar-
diste, Valdur Lahtvee, Ruth 
Tammeorg, Mikk Sarv, Sirli 
Pehme, Agu Kivimägi, Maret 
Merisaar, Ahto Oja, Tiit Kä-
bin, Toomas Trapido ja Alek-
sei Lotman.

Juhul, kui mõni kandidaat 
peaks valimiste eel kandidee-
rimisest loobuma, hakkab 
teda asendama Tõnu Tru-
betsky.

Erakond Eestimaa Roheli-
sed kuulub Euroopa Rohelis-
se Parteisse ja teeb tihedat 
koostööd ka Euroopa Parla-
mendi Rohelise fraktsiooni-
ga.

Eestimaa Rohelised 
pooldavad Riigikogus 
arutlusel olnud Eu-

roopa Parlamendi valimiste 
seaduse muudatust, mis 
taaskehtestataks avatud ni-
mekirjad, kuid seda alates 
2014. aasta valimistest. Het-
kel on valimisteni liiga na-
pilt aega, et valimiste korda 
muuta.

Erakonna siseselt seati üles 
16 kandidaati, kes reastati 
juba erakonna 2008. aasta 
üldkoosolekul. Lõpliku ni-
mekirja esitas juhatus voli-
kogule, kes selle möödunud 
laupäeval kinnitas. Volikogu 
poolsele kinnitamisele eelnes 
erakonnaliikmete uus mitte-
siduv sisehääletus, mille käi-
gus avaldati nimekirjale üks-
meelset toetust. Kandidaati-
de nimekiri tuleb Vabariigi 
Valimiskomisjonile esitada 
aprillis.
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inglismaal oxfordi üli-
kooli juures tegutsev Ro-
helise Majanduse insti-
tuut (green Economics 
institute) on kokku too-
nud nii poliitikuid, prak-
tikuid, majandusteadlasi 
kui spetsialiste erineva-
test sotsiaal- ja loodus-
teaduste valdkondadest. 

Mõttekoja ühiseks 
eesmärgiks on 
kujundada ning 

edasi arendada selliseid ma-
jandusteooriaid, mis vas-
tanduksid mainstreamis ole-
vale majanduskasvu teoo-
riale. Arutluste keskpunktis 
on toimetulek olemasoleva-
te loodusressurssidega ja 
otsuselangetamise spiri-
tuaalsed ning eetilised as-
pektid. 

Möödunud suvel peeti Ox-
fordi Ülikooli Mansfield’i kol-
ledžis juba teist aastakonve-
rentsi, kus teemadeks olid 
roheline kokkuostupoliitika 
ning varustusahelad, ener-
giamajanduse ning transpor-
di keskkonnaküsimused ja 
muud. Instituudil on tugevad 
sidemed Ühendkuningriigi 
Roheliste Erakonnaga. Mit-
med külalisesinejad olid see-
kord pärit ka teiste riikide ro-
heliste poliitikute seast. Ees-
tipoolse ettekande teemaks oli 
Baltimaade ühine energeeti-
kastrateegia ning  keskkonna-
organisatsioonide ettepane-
kud selle täiustamiseks. 

Allpool pisut põhjaliku-
malt ühest möödunud suve-
ülikooli ettekandest.

Daniell O’Neill, öko-
loogilise majanduse 
f i losoofiadoktor 

Leedsi Ülikoolist  vedas aru-
telu tasakaalustatud ma-
janduse teemal. Alustanud 
sellest, et mõne riigi kiire 
majanduskasv on toimunud 
eelkõige arengumaade loo-
dusvarade arvel ja ilmselt 
on jõutud faasi, kus maail-
mamajandus peab hakka-
ma liikuma tasakaalu suu-
nas, väitis esineja, et rah-
vusliku koguprodukti (SKP) 
kasvu pidurdumist ei mak-
sa veel pidada majandus-
languseks (recession).

Rohelise majandusteooria 
aluseks on väide, et majan-
dustegevus on üks biosüstee-
mi osadest. Tasakaalumajan-
duse (Steady State Economy) 
mõiste võttis 1857. aastal ka-
sutusele John Stuart Mill, kes 
astus kõige esimesena vastu 
pideva majanduskasvu ees-
märgiks seadmisele. 1977. 
aastal avaldas selle teooria  
edasiarenduse Herman Daly. 

Tasakaalumajandust ise-
loomustavad tema järgi sü-

seemis tegutsevate inimeste 
arvu stabiilsus ja inimtööga 
tekkinud kapitalikoguse säi-
litamine võimalikult väikese 
energia ja materjalikuluga.

Majanduslanguseks loetak-
se olukorda, kui sisemajan-
duslik koguprodukt on lange-
nud kaks kvartalit järjest 
ilma vahepealse tõusuta.

O’Neill analüüsis tööpuu-
duse ning inflatsiooni dü-
naamikat erinevate riikide 
varasemate majanduslan-
guste ajal, võttes valimisse 
suurema sissetulekuga (USA, 
Saksamaa, Rootsi ja  šveits) 
ning üleminekumaad (T 
ehhi, Poola, Slovakkia ja Ru-
meenia).

USAs peab majandusarves-
tust Majandusuuringute 
rahvuslik büroo (NBER) ning 
O’Neill võttiski neilt mitme-
sugused arvandmed aastava-
hemiku 1950-2007 kohta: 
majandusnäitajatest SKP 
ühe elaniku kohta, tööpuu-
duse kasvu kiiruse ja inflat-
siooni kiiruse; sotsiaalsetest 
näitajatest eluea loodetava 
pikkuse  ja inimeste enese-
hinnangu heaolu kohta; 

keskkonnanäitajatest CO2 
heitkogused elaniku kohta, 
ökoloogilise jalajälje ja rah-
vaarvu kasvu.

Neid andmeid  analüüsiti  
ajateljel vastavalt NBER poolt 
määratletud majandusliku 
kasvu ja languse faasidele 
(http://www.nber.org/cyc-
les/recessions.pdf)

Alates 1950. aastast on 
USAs olnud 9 majan-
dussurutise perioo-

di, välja arvatud praegune. 
Keskmiselt on need kestnud 
10 kuud ja reeglina on SKP 
langusega kaasnenud töö-
puuduse kasv. Seost nime-
tatake Okun’i seaduseks, 
kuna esimesena täheldas 
seda 1962. aastal majandus-
teadlane Artur Okun.

1% SKP langusega kaasnes 
USA-s 0,4% tööpuuduse kasv, 
1% CO2 heikoguse langus, ja 
1,2% ökoloogilise jalajälje vä-
henemine (antud juhul 
mõeldakse ökoloogilise jala-
jälje all bioloogiliselt tootliku 
maapinna kasutamist 1 ela-
nikule vajalike ressursside 
tootmiseks ja jäätmete utili-

seerimiseks). Kaupade ja tee-
nuste hinnad langesid USA 
30-ndate aastate alguse Suu-
re Depressiooni ajal 30%, hi-
lisemate majandussurutiste 
ajal (1973-75 ja 1980) aga oli 
inflatsioon nii tugev ja nafta 
hinna tõus nii kiire, et ka 
hinnad läksid üles. Elanike 
rahulolu ja õnnetunde in-
deks jäi aga 10 palli skaalal 
peaaegu muutumatuks, kõi-
kudes 7,36 ja 7,37 vahel kogu 
analüüsitud ajavahemiku 
vältel. Rahvaarv kasvas USAs 
1950-2007 aastal 150 miljo-
nilt 300 miljonile ehk aastas 
keskmiselt 1,2%.

Lisaks otsis O’Neill välja 
riigid, mis vastasid aastatel 
1995-2005 järgmistele Daly 
kriteeriumidele: rahvaarvu 
kasv < 0,5% aastas, energia-
kasutuse tõus 1 elaniku koh-
ta  < 0,5 % aastas, 1 elaniku 
ökoloogiline jalajälg suure-
neb < 0,5 % aastas, poliitilise 
stabiilsuse indeks (Maailma-
panga järgi) > 0.

Ideaalseid tasakaaluma-
jandusega riike tänapäeval 
ei ole olemas, küll aga leiti 
Euroopas 7 riiki, kus  rahvas-

tikuarv ja ressursikasutus 
on olnud teatud ajavahemi-
kul enam-vähem stabiilsed. 
Neid nimetati antud uuri-
mistöös pseudo-tasakaalu-
riikideks. Väljavalitud riiki-
dest 3 kuuluvad väljakuju-
nenud majanduse ja suure-
ma sissetulekuga riikide 
hulka ja 4 on siirdemajan-
duse faasis riigid endisest 
idablokist.

Analüüsitulemused räägi-
vad nii mõndagi. Majandus-
surutistel on keskkonnasei-
sundile positiivne mõju, CO2 
heitkogused ja ökoloogiline 
jalajälg vähenesid nii USAs 
kui Euroopa pseudotasakaa-
luriikides.

SKP kasv sõltub toot-
mistegevuse efektiiv-
susest ja seda eriti üle-

minekumajandusega riiki-
des. Tasakaalumajanduse 
puhul ei ole SKP kasv enam 
poliitiline eesmärk. Kui tea-
tud elatustase on juba saa-
vutatud, siis edasine SKP 
tõus enam inimeste rahul-
olutunnet ei suurenda ja 
ühiskonna arengutaseme 

hindamiseks on tarvis uusi 
näitajaid.

Majanduskasvule orientee-
ritud riigis on majanduslan-
gusega kaasnevaks suurimaks 
probleemiks töökohtade arvu 
vähenemine. USAs kasvas ela-
nikkond suuresti  sisserände 
tõttu ja see tekitas tööjõuturul 
lisapingeid. Tasakaalumajan-
duse puhul on rahvaarv ja 
majandustegevuse aktiivsus 
teatud perioodil stabiilsed, 
mis peaks tööpuuduse prob-
leemi leevendama. Siiski va-
jab just see aspekt edasist tea-
duslikku analüüsi.

Kuna uuritud majandussüs-
teemides on sotsiaalsed, öko-
loogilised ja majanduslikud 
tingimused suhteliselt jul-
gustäratavad, püstitab O’Neill 
küsimuse, mis juhtuks juhul, 
kui stabiilse majandusega rii-
gid oleksid aktiivse poliitika 
eesmärk ja mitte juhuslik ot-
singutulemus.

Rohelise Majanduse Insti-
tuudi järgmine aastakonve-
rents toimub Oxfordis käes-
oleva aasta 31. juulist 1. au-
gustini (vt. www.greeneco-
nomiscinstitute.org) 

Riik
Poliitilise stabiilsuse 

indeks (Maailmapanga 
järgi)

Rahvaarvu kasv, % 
aastas

Energiakasutuse kasv, 
1 elaniku kohta aastas

Ökoloogilise jalajälje 
kasv 1 elaniku kohta 

aastas

CO2 emisiooni kasv, % 
inimese kohta aastas

Loodetav eluea pikkus, 
aastates
(2005)

Rahuloluindeks (0–10)
 

Šveits 1,41 0,39 0,06 0,52 -0,19 80,7 8,1

rootsi 1,30 0,22 0,01 0,40 -0,66 80,1 7,7

Saksamaa 0,97 0,11 0,14 -1,10 -0,38 78,7 7,2

tšehhi 0,80 -0,12 0,13 0,52 -1,03 75,4 6,4

Poola 0,49 -0,11 -1,11 -1,90 -1,71 74,6 5,9

Slovakkia 0,75 0,03 0,26 0,48 -1,51 73,8 5,5

rumeenia 0,19 -0,47 -1,80 -1,44 -2,05 71,3 5,0

Rohelise Majanduse Instituudi konverentsil osalejad

Pseudotasakaaluriikide näitajad aastatel 1995-2005
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Praegune elu kulgeb 
meil seinast-seina. Ta-
hame parandada enda 
tehtud vigu ja sellest 
tulenevaid tõbesid, 
mida on põhjustanud 
meie endi poolt välja-
mõeldud teooriad, kus 
elu peab olema mugav. 

Ainsa nupulevajuta-
misega avaneksid 
„ p a r a d i i s i v ä r a -

vad”, kuid unustame So-
kratese, Platoni, Aristote-
lese teooriad tõest - inime-
ne areneb läbi kannatuste, 
koos väärikuse, armastu-
se, iluga, inimese elu on 
ülimuslik ja inimene on 
loodusega üks tervik. 

Nende meeste teooriad 
kipuvad meil kaduma koos 
mugavuse ja looduse hä-
vitamisega. Olukord on 
juba niikaugel, et peame 
välja mõtlema igasugu-
seid nippe tervise hoidmi-
sel ja parandamisel, sest 
ei anta aru, et kõik meie 
hädad ja haigused tulevad 
loodusseaduste rikkumi-
sest.

Universum ja temas toi-
muvate kindlate tasakaalus 
olevate muutuste seadus-
pärasus on õnneks siia-
maani veel paigas. Kui me 
oma vale mõtlemise, loo-
dusseaduste pideva rikku-
mise ja loodusest eemaldu-
misega iga päev mõjutame 
universumi põhitugesid, 
siis tahtmatult seame oma 
saatuse siin maa peal küsi-
märgi alla.

Tänu harmooniapäeva-
dele, mis viivad kokku 
klassikalise 
meditsiini al-
ternatiivme-
d i t s i i n i g a , 
saame vaheta-
da kogemusi 
ning õpime 
paremini tundma oma ter-
vislikku seisundit, et osata 
ennetada ja ravida tõsiseid 
haigusi. Olen meditsiini-
tööga seoses oma elu jook-
sul ravinud, välja õpetanud 
ja loenguid pidanud palju-
dele - nii õpilastele kui täis-
kasvanutele. 

Pean oma kohuseks 
kasvõi natukene 
meelde tuletada ja 

üles äratada vanaemade 
tarkusi, mille najal on 
siiani inimesed terved pü-
sinud. Käesoleva ajani 
oleme võtnud oma heaolu, 
tervist, toitu, puhast vett, 

hingamist (värsket õhku) 
ja füüsilist koormust 
(tööd) täiesti iseenesest-
mõistetavalt, kuna kõik 
oli siiamaani loomulik ja 
lihtne.

Juba aastaid korjan ja 
kuivatan ravimtaimi ning 
tean, kui palju hoolt, ar-
mastust, teadmisi ja prak-
tilisi kogemusi see tegevus 
nõuab. Kogemused tule-
vad nii korjamisel kui tee 
valmistamisel alles aasta-
tega. 

Olen palju teesid enda 
peal katsetanud ja tänu 
nende joomisele on mul 
kadunud paljud vaevused. 
Kõik tahab harjumist ja 
harjutamist. Harjumus ja 
tulemused kinnistuvad 
praktikaga. Peab jaguma 
tahtejõudu, et uuesti alus-
tada, kui untsu läheb. 
Käega lüüa ei tohi. Ravim-
tee valmistamine on oma-
ette rituaal.

Kaasinimeste aitamisel 
ja ravimisel on tähtis oma-
da armastuse energiat. 
Suurim tasu aga rõõm hai-
ge paranemisest. Ei saa 
ravida vaid haigust ja hai-
get kohta, ravida tuleb hai-
get inimest kui tervikut. 
Palju abi saab ravimtaime-
dest. Maakeral tasakaalu 
säilitamiseks peame mine-
ma ajas tagasi, tahame 
seda või mitte.

Oleme ju maarah-
vas, kes omal ajal 
linna tulnud, sel-

lepärast soovitan tugitoo-
list üles karata, poest 
jalgratas osta ja harjutada 
lihaseid, vaadata loodu-
ses ringi, sest meie rikkus 
on maas ja kasvab puu-
del. 

Kuna oleme oma vale 
käitumise ja mõtteviisi 
ning vale elukorralduse 
tõttu suutnud meie endi 

immuunsüsteemi peaaegu 
rivist välja lüüa, on me 
suurimaks sooviks siiski 
surra tervena. Mu öökapil 
seisab purk, milles on po-
purrii lõhntaimi. Hetkil, 
kui süda jätab lööke vahe-
le, avan korraks purgi, 
tuba täitub imeliste aroo-
midega ja uskuge, süda 
rahuneb, uni tuleb iseene-
sest.

Olen loodusest sõltuvu-
ses. Austan, imetlen, ar-
mastan Teda. Tunnen judi-
naid üle selja jooksmas, 
kui olen metsas. Usaldan 
talle omi saladusi ja kuulen 
ka tema kurtmisi. 
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Kipume arvama, et ole-
me ettevõtlik rahvas, kes 
on üle elanud raske-
maidki aegu just tarmu-
ka ja mõtestatud tege-
vuse kaudu. 

Tagasi vaadates näib 
arvamusel tõepõhi all 
olevat. Kas sama te-

gevusmudel aitab meid 
käesolevas majanduskriisis 
ning edaspidigi? Loodeta-
vasti, sest arenguruumi on 
ettevõtlusaktiivsuse näita-
jate põhjal otsustades kõ-
vasti. Meie elanikkonna 
ettevõtlusaktiivsus jääb 
tublisti alla Euroopa Liidu 
keskmisele. 

Mis võivad olla madala et-
tevõtlusaktiivsuse põhju-
sed?

Bürokraatlikud ja 
rahalised barjäärid

Äriühingu minimaalne 
kapital asutamisel on Ees-
tis 40 000 krooni. Pole just-
kui palju, kuid on siiski 
mitu keskmist palka. Kas 
keskmist palka saaval ini-
mesel on lihtne leibkonna 
tulust viidatud summa, et 
seadusega nõutud kapital 
äriühingu asutamisel eral-
dada see osa oma muust 
varast ja anda äririskide 
meelevalda? Kindlasti mit-
te. Võrrelgem Ühendku-
ningriigi vastava miinimu-
miga, mis kroonides on li-
gikaudu võrdne priske prae 
hinnaga äärelinna söögi-
majas.

Hinnatavad on seaduslooja 
pingutused võimalikult pal-
ju ettevõtte asutamis- ja re-
gistreerimisprotseduuridest 
elektroonselt teha võimalda-
da, kuid vaevalt,  et praegu-
ne seis selles vallas on äärmi-
ne võimalik piir on.

Äriühingu lõpetamine ja 
registrist kustutamine ei ole 
sama lihtne kui asutamine, 
kuid võiks olla. Taustal kum-
mitab võlausaldajate kaitse 
põhimõte, mida õigustead-
lased toonitavad, kuid mis 
tegelikkuses kuidagi efek-
tiivselt realiseeruda ei taha. 
Kas hüpoteetiline võlausal-
dajate kaitse tagamine on 
seda väärt, et äriregistris on 
arvel tuhanded enam mitte 
tegutsevad ühingud, mille 
seadusejärgse lõpetamisega 
keegi enam ei soovi/ei taha 
tegeleda?

Kahetsusväärselt kõrgeid 
riigilõive tuleb tasuda kõiki-
de registrite toimingute eest, 
millega ettevõtjal on kokku-
puudet. Isegi siis, kui toi-
ming sooritatakse iseteenin-
duse korras. Registrid aga on 
elektroonilised, seega nende 
ülalpidamise vaev ja kulu 
kordades väiksemad muul 
moel peetavatest registri-
test.

Ebakindlus  
tuleviku suhtes

Õnneks on meil rohkem 
variante, kui vanasõnast 
tuntud „käsi kullas või ....“. 
Paraku on inimesel õppe-
asutuse lõpetamisel kind-
lam asuda palgatööle, kui 
ettevõtja okkalisele teele, 
mille teekonna lõpp on loo-
detavasti siiski roosiline. 
Kuid kindlust ega kindlus-
tust ei paku selleks keegi. 
Teavitamist ettevõtja eluvii-
si ohtudest ja võludest tasub 
pakkuda, ehk leevendab 
täielikum teave praegust 
ebatäielikku kuid laialt levi-
nud arusaama ühiskonnas, 
et ettevõtja on üks kahtlane 
tegelane, maksupõlgur, 
mahhinaator ja töötajate 
vere imeja. On selge, et 
ühiskonnas levinud menta-
liteet ei muutu üleöö. Tõsi-
asi, et üle 90 protsendi rah-
vuslikust rikkusest luuakse 
väikeste ja keskmiste ettevõ-
tete poolt, kes annavad tööd 
ka absoluutsele enamikule 
töötajatest, tahab kinnistu-
miseks aega. Ebakindlus 
tuleviku suhtes väheneb 
hoomatavalt, kui ühiskond-
lik hoiak õgveneb, ning liht-
salt on kättesaadav teave 
ettevõtja eluviisi omaduste 
kohta.

Ebaõnnestumise 
lubatavus

Ühiskond meedia vahen-
dusel mõistab pankrotistu-
nud ettevõtja reeglina nii 
tõsiselt hukka, et vaid tugev 
tahe ja vajadus aitavad tao-
lisel ettevõtjal taasalustada 
leiva ja leivakõrvase hanki-
mist. Sportlasele tagab võist-
luskord mitu katset. Ärime-
hele seda võimalust ei anta, 
kuid tasuks. Jäägu sellest 
ilma professionaalsed pank-
rotimeistrid.

ühinemise jõud
Kõigi ettevõtjate ühendus-

te representatiivsus ei pruu-
gi ühtekokku Eestis ületada 
5%, olles ligikaudu võrreldav 
töötajate ametiühingutesse 
liitumiste tasemega. Kui et-
tevõtjal on puudus ühishuvi 
väljendajatest, esindajatest, 
võimekatest lobeerijatest, 
siis see ei lisa ettevõtjaks 
pürgijaid. Soome Ettevõtjad 
(Suomen Yrittäjät – SY) ühen-
dab enam kui 100 tuhat ette-
võtjat – see on suur jõud 
ühiskonnas, millel on ka 
vastav mõju seadusloomele. 
Tulemus on selge - Soome 
ettevõtluskliima, kaasa arva-
tud maksurežiim, on tunta-
valt ettevõtjasõbralikumaks 
muutunud. Meil on ettevõt-

ja pahatihti oma muredega 
üksi jäänud. Kahjuks eelkõi-
ge enda süül – pole astunud 
ühtegi ühendusse, seega on 
eksisteeriv ühendus jäetud 
ilma rahalisest ja ideelisest 
panusest. Toonitagem siin-
kohal, et ühenduses on 
jõud!

Maksukorraldus
Seadusega paika pandud 

maksukorralduses äkiliste 
muudatuste tegemine ei jää 
tagajärjeta. Kindlasti vähe-
neb usaldus subjekti vastu, 
kes tõttab kokkuleppeid ühe-
poolselt muutma.

Töö maksustamine on Ees-
tis ebaproportsionaalselt 
kõrge, ekstraklassi spetsia-
listide mujalt Eestisse palka-
mine on seetõttu pigem 
erand kui reegel. Samal põh-
jusel lahkuvad head spetsia-
listid. 

Siinkohal said esitatud ar-
vatavad silmatorkavamad 
põhjused, mis otse või kaude 
tingivad praeguse ettevõtlik-
kuse taseme. Kõrvaldades 
põhjusi, peaks inimeste ak-
tiivsus muutuma paremuse 
poole ning tegutsevate ette-
võtjate hulk kasvama, aida-
tes meid kõiki parema tule-
viku poole.

Jõudu tööle!

Ettevõtlikkus aja hambus Loodusega  
tõbede vastu

Pean oma kohuseks kasvõi natu-
kene meelde tuletada ja üles ära-
tada vanaemade tarkusi, mille 
najal on siiani inimesed terved 
püsinud.

EER vastkinnitatud peasekretär Ain Kabal



Uno  
AAVik
MTÜ Väike-
saarte Seltsi  
Vesiru  
esimees
Igaküla Matsi talu peremees

1960-ndate aastate nõu-
kaaja hüüdlauseks oli, et 
looduselt ei palu me ar-
muande, me võtame, 
mis meile kuulub. Algas 
maavarade röövellik 
kaevandamine Eestis. 
Kahjuks ajalugu kipub 
korduma ka väikesel, 
kaunil ja väga keskkon-
natundlikul Muhu saarel. 

Tänaseks on buldoose-
ritega kokku lükatud 
ja mööda Saare Maa-

konda laiali veetud kõik Mu-
humaa pinnal asuvad mui-
nasmere kruusavallid ja liiv.  
Ekumäge, mis oli Muhumaa 
kõige kõrgem paik, tasanda-
ti 3-4 m võrra. Haruldased ja 
pühad allikad ning alvarid 
hävitati. Ümbruskonna kü-
lade kaevudest kadus kris-
tallselge kaevuvesi, kuna oli 
eemaldatud  põhjavett filt-
reeriv kruus ja liiv. Igaküla-
Koguva kõrgendikul, mis on 
Koguva, Igaküla, Rootsivere 
ja teiste külade joogivee toi-
tega, asuti kaevandama 
dolokivi. 

Kõike seda on toimetanud  
nõukaajast tänapäevani ka 
Saarte Teedevalitsus. 1994-1998 
kehtinud kaevandamisloa alu-
sel tegutses Saarte Teedevalit-
sus eriti jõhkralt. Kuni kolme 
tonniste lõhkelaengutega pu-
rustati Muhumaa süda. Lähe-
mate külade kaevud täitusid  
lõhkamiste järel pruuni sogase 
veega. Vesi  kaevudes alanes 
oluliselt. 1999-2004 kaeveluba 
ei kasutatud, kuna lõhatud 
dolokivi osutus kasutuskõlb-
matuks liiga suure savisisal-
duse tõttu. Viimaste räigete 
lõhkamiste jälgi asuti likvidee-
rima möödunud aasta sügisel 
kaevandusala korrastamise 
sildi varjus. 

Muhu Vallavaltsuse lahkel 
loal asuti ammendatud kar-
jäärialal asuva, hea juurde-
pääsuga ja imekauneid vaa-
teid rannikule, merele ja 
laidudele võimaldava, vaate-
platvormi lammutamist. Ma-
terjal veetakse Kuivastu sada-
ma killustikukai tarbeks. 
Ettevalmistused uueks, 
25-aastaseks tööperioodiks on 
alanud. Ei ole kahtlust, et 
kuni saja meetri pikkuste 
aluste teenindamist võimal-
dava Kuivastu kaubasadam 
rajatakse nii Koguva kui Hel-
lamaa dolokivi väljaveoks. 
Saarte Teedevalitsus väidab, 
et Koguva karjääri on vaja 
ainult Muhumaa teede aren-
damiseks. Riigimaanteede 
korrashoiuks ja musta katte 
alla viimiseks on esmalt vaja 
riiklikke rahaeraldisi. Lähe-
matel aastatel raha pigem 
napib ja uue karjääri avami-

ne on täiesti absurdne.  Muhu 
lähinaabruses on töötavad 
dolokivi- ja kruusakarjäärid 
Tagaveres, Tikal, Kaarmal 
jne. Saarte Teedevalitsuse ju-
hataja Aleksander Kollo hir-
mutab meedias  muhulasi 
kurjade ja kadedate Koguva 
ja Igaküla elanikega, kes kait-
sevad nii kõvasti loodust, et 
ise enam elada ei saagi ja 
teistel ka elada ei lase. Kollo 
väidab, et  Koguva karjääri 
lähiümbruse külade elanikud 
ei ole mures niivõrd hävineva 
looduse kui endi heaolu ja 
privaatsuse pärast. 

On täiesti loomulik, 
et iga eestlase ko-
hus on seista otsus-

tavalt oma kodu, looduse ja 
elukeskkonna hea käekäigu 
eest. Arvan, et selline küü-
niliselt põlastav-üleolev 
šantaaž ja vas-
tandamine avali-
kus meedias, ei 
puuduta mitte 
üksnes muhulasi 
vaid  ühiskonda 
laiemalt. Jäigad 
sotsiaalsed hie-
rarhiad ja sellest tulenev  
tugevama õiguse mentali-
teet ning hoiakud on kan-
dunud väga paljudesse 
ühiskonnaelu valdkonda-
desse. Võimul puudub ele-
mentaarne respekt rahva 
ees, lubades endale avaliku 
õiglustunde otsest provat-
seerimist eeldusel, et ava-
likkusel pole võimalust 
sanktsioone rakendada.

  Tundub, et ka Muhu valla 
võimul puudub ühesugune 

respekt kogu Muhu kogu-
konna vastu. Respekti puu-
dumist iseloomustab ilme-
kalt juba kolm aastat kest-
vad, suuri pingeid  üles küt-
nud Saaremaa Teedevalitsu-
se dolokivi kaevandamisloa 
taotlusega seonduvad prob-
leemid ja protsessid. 2006. 
aasta algul kutsus Muhu val-
lavalitsus  kokku Igaküla, 
Koguva, Rootsivere ja teiste 
selle piirkponna elanikud. 
Kohal olid ka Saaremaa Kesk-
konnateenistuse ja Saaremaa 
Teedevalitsuse esindajad. 
Kaevandamist sooviti mak-
simaalse aastamääraga 60 
tuh.m3 loa kehtivusajaga 10 
aastat. Paraku ei õnnestu-
nud kohalikku maarahvast 
mütsiga lüüa. Kõigil oli jät-
kuvalt meeles pidev stress, 
müra, tolm, plahvatused, 
murenevad elumajad, riku-

tud joogivesi ja lõhutud teed. 
Tänaseks on loa kehtivusae-
ga soovitud juba 25 aastaks, 
maksimaalset aastast kae-
vandamismahtu  kehtesta-
mata. Nii oleks võimalik 
väljata kahe-kolme aastaga 
kogu varu  ja minna edasi 
külgnevatele aktiivsetele va-
rudele, mille maht on üle 5 
miljoni m3. Eirates seadusi, 
loa menetlemise erinevaid 
etappe ning keskkonnamõju 
hindamist, ei õnnestunud 

arendaja, keskkonnateenis-
tuse ja kohaliku omavalitsu-
se esimene katse kaeveloa 
väljastamiseks Saarte Teede-
valitsusele. 

Igaküla, Koguva, Rootsi-
vere, Rinsi, Paenase ja 
teiste külade elanikud 

tegid  märtsis 2007 Muhu 
Vallavalitsusele ja Saare-
maa Keskkonnateenistusele 
avalduse, kus öeldakse, et 
ei olda nõus elukeskkonna 
kvaliteedi halvenemisega. 
Pöörasime ametimeeste tä-
helepanu 1995. aastal val-
minud Eesti Geoloogiakes-
kuse Muhumaad põhjali-
kult käsitlevale aruandele. 
Aruanne käsitleb Igaküla-
Koguva kõrgendikku kui 
põhjavee toiteala ja on liigi-
tatud kaitsmata alade hul-
ka, kuhu ei sobi maavarade 
tööstuslik kaevandamine. 
Planeeritav Koguva karjäär 
asub Muhumaa kõige ula-
tuslikumal Natura 2000 
võrgustiku alal. Pöördumi-
sele on alla kirjutanud üle 
kolmesaja muhulase ja su-
vemuhulase Järgnevalt võt-
tis Muhu Vallavolikogu vas-
tu otsuse nõuda Saarte Tee-
devalitsuselt korrektse, 
seadusega ettenähtud do-
kumentatsooni esitamist ja 
keskkonnamõjude hinda-
mist. 

Aprillis 2006 asus 
keskkonnamõjusid 
hindama üle Eesti 

tuntud skandaalne 
Inseneribüroo Steiger OÜ. 

Kaevandajate abilisena te-

gutseb siin endine Keskkon-
naministeeriumi ametnik 
Niitlaan. Nüüd toimetab ta 
Saarte Teedevalitsuselt

raha saava eraettevõtjana 
ning partneriks ministeeriu-
mis on keskkonnakorraldu-
se- ja tehnoloogia osakonna 
juhataja Rein Raudsepp, kes 
Eesti Geoloogiakeskuse tea-
dusdirektorina viseeris ja 
kiitis heaks 1995.aasta aru-
ande geoloogilise andmesti-
ku ümberhinnangust Muhu 
vallas. Mitmed tuntud geo-
loogid, hüdrogeoloogid ja 
looduskaitse spetsialistid, 
kes varem töötasid riigiame-
tites, on maha müünud oma 
ameti au ja uhkuse. Nad on 
sunnitud leiba teenima era-
firmades, kes omakorda on 
arendajate palgal.

KMH aruande avalik aru-
telu toimus Muhus 26. no-
vembril 2007. Vaidlused olid 
tulised ja kokkuvõtteks tõde-
sid kõik osapooled, ka Saare-
maa Keskkonnateenistuse 
esindaja ja eksperdid Riikli-
kust Looduskaitsekeskusest, 
et aruanne on lubamatult 
pinnapealne ja professionaa-
lselt ebapädev. Uus täienda-
tud aruanne  ja selle arutelu 
lubati korraldada kahe näda-
la jooksul. Uut arutelu aga ei 
tulnud. Rahvale lihtsalt va-
letati. 

 Muhu Vallavalitsus ja vo-
likogu eemaldusid täielikult 
KMH protsessist. Aeg-ajalt 
avaldas vallavanem vaid am-
bitsioonikat soovi kaevanda-
mise õiguse ülevõtmiseks. 
Kõik kohaliku kogukonna 
abipalved, pöördumised, 

avaldused ja ettepanekud ko-
halikule omavalitsusele, 
keskkonnaministrile, kesk-
konnateenistusele ja arenda-
jale on jäänud ilma nii sisu-
lisest kui inimlikust tähele-
panust.

Võimude poolt hülja-
tud MTÜ Muhu Tu-
rismi Assotsiatsioon, 

MTÜ Koguva Külaselts ja 
MTÜ Väikesaarte Selts Vesi-
ru koos keskkonnajuristide-
ga on väga põhjalikult  ana-
lüüsinud Inseneriböroo 
Steiger poolt esitatud KMH 
aruannet ja nimeatud MTÜ-
d esitasid Saaremaa Keskon-
nateenistusele oma seisu-
kohad aruande heakskiit-
mise osas. 

Seisukohtade kokkuvõtvas 
osas öeldakse: /…Juhul, kui 
Saaremaa KKT otsustab aren-
daja vastuseid ja KMH aru-
annet piisavaks lugedes  aru-
ande heaks kiita, oleks tege-
mist otseselt õigusvastase 
otsusega. KMH aruanne ei 
vasta KeHJS §20 esitatud 
nõuetele ja see ei ole asjako-
hane ega piisav tegevusloa 
andmiseks. Iseäranis puudu-
lik on mõju hindamine põh-
javeele ning inimese tervise-
le ja heaolule. Põhjavee osas 
ei ole läbi viidud hüdrogeo-
loogilisi uuringuid…/

Kõigele vaatamata võttis 
Saaremaa Keskkonnateenis-
tus 18. detsembril 2008 vastu  
KMH aruande heakskiitva 
otsuse. Saaremaa Teedevalit-
suse juhi raske ja võimas 
teerull, mille rooli aitasid 
keerata ka keskonnateenis-
tuse juht ja KMH aruande 
koostaja, sõitis jõhkralt üle 
muhulaste ja ka paljude Mu-
humaa sõprade hingede.

Tagant  hoogu juurde 
andmas oli tubli mi-
nister Tamkivi, Muhu 

vallavanem, valla majan-
dusnõunik ning volikogu 
esimees. Suur tööpõld ootab 
„tublisid“ ameti- ja võimu-
mehi ees juba riikliku täht-
susega Hellamaa dolokivi-
maardla kasutusse rakenda-
misel. Sõbrad Rootsi kont-
sernist SMA Mineral on mi-
nistrile omad sooviavaldu-
sed 6 miljoni m3 eriti hinna-
lise dolokivi kaevandamiseks 
ja Rootsi vedamiseks esita-
nud. Kahjuks kohaliku oma-
valitsuse teeneid siin ei va-
jata, sest seaduse järgi on 
kõik ministri otsustada. 

   Kutsun kõiki muhulasi ja 
muhumaad armastavaid ees-
timaalasi üles näitama koda-
nikujulgust oma kodu ja elu-
keskkonna kaitsmisel, seis-
maks vastu ülekohtule, hoo-
limatusele, kurjusele, pettu-
sele, eksitamisele, vaenule 
ja vastandamisele. Ainult 
üksmeeles ja ühiselt saame 
hävingust päästa oma kõige 
pühama, kallima ja kauni-
ma Muhumaa, mis on meie 
kodu.
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Koguva ja Hellamaa dolokivi – Muhumaa rikkus ja õnnetus

Marje Nykäneni erakogu

Võimul puudub elementaarne  
respekt rahva ees, lubades endale 
avaliku õiglustunde otsest provat-
seerimist eeldusel, et avalikkusel 
pole võimalust sanktsioone raken-
dada.

Mahajäetud karjäär Koguval (märtsis 2007)
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jüri  
ginter
EERi liige

linna või valla haridus-
poliitilised valikud sõ-
nastatakse omavalitsuse 
arengukavas, hariduse 
arengukavas ja koolide 
(sh koolieelsete laste-
asutuste) arengukava-
des. 

Tegelikus elus sageli 
arengukava ei ole 
(eelmise arengukava 

tähtaeg on möödas ja uut 
pole vastu võetud) või aren-
gukava ei täideta, samas on 
ka näiteid, kus arengukava 
on tegevuse alus. Arengu-
kava on koostatud kas üle-
valt alla (heal juhul on ini-
mestel võimalus teha ette-
panekuid muutmiseks)  või 
alt üles (inimeste poolt teh-
tud ettepanekute üldistuse-
na). Sageli on arengukava 
utoopiline, mis teeb võima-
tuks selle täitmise.

Tihti on olemas kohalik 
õppekava, kus käsitletakse 
piirkonna ajalugu, kultuuri, 
loodust, majandust, omava-
litsust, kohalikku dialekti 
jne, ja vastavad õppevahen-
did.

Kokku tuleb leppida, mil-

liseid keeli õpetada A, B ja C 
keelena, et oleks tagatud jär-
jepidevus üleminekul laste-
aiast kooli ning võimaldada 
õpilasel valida erinevate koo-
lide vahel. Eelnevaga on seo-
tud vastuvõtutingimused. 
Need ei tohi eelistada ühe 
kooli õpilasi teistele. Samuti 
ei tohiks seada tingimusi, 
mis pole seotud õppekavaga. 
Näiteks nõuda esimesse klas-
si vastuvõtmisel teadmisi või 
oskusi, mida pole koolieelse 
lasteasutuse õppekavas ette 
nähtud.

Igal koolil peaks olema tee-
ninduspiirkond, mis võimal-
dab kooli ja kogukonna koos-
tööd, nii ühiste ürituste kor-
raldamist, kooli ruumide 
paremat kasutamist, riski-
perede toetamist jms seal-
hulgas koostööd õiguskorra 
tagamisel. Eestis on levinud 
ka praktika, et kogu valla või 
linna territoorium on üks 
teeninduspiirkond.

Koolides õpitakse ühes või 
kahes vahetuses olude sun-
nil või arvestades õpilaste ja 
lapsevanemate huve. Esi-
mest varianti tuleks vältida, 
teine variant peaks vähemalt 
suuremates linnades ja val-
dades olema arutusel, sest ka 
lapsevanemad käivad tööl 
erinevates vahetustes.

Raha võib jaotada valdkon-
dadele (tagatud on järjepide-
vus, kuid tekib raiskamise 

oht, sest raha on vaja ära ka-
sutada), projektidele (raha 
kasutamine on eesmärgipära-
ne, kuid raha saamine oleneb 
oskusest seda küsida), asutus-
tele (terviklik lähenemine ta-
gab raha nii remondile, pal-
kadele kui tegevusele, kuid 
kuna ei finantseerita eelkõige 
sisu, on oht kulutada asjatu-
tele majanduskuludele), „pea-
raha” alusel (arvestatakse 
õpetajate suuremat koormust, 
kuid raske on arvestada tege-
vuste ja õpilaste erinevust, 
fiktiivsete õpilaste oht) või 
preemiatena tulemusliku töö 
eest (tagades tulemusliku töö 
toetamist, kuid kõigil ei ole 
võimalik raha kulutada olu-
korras, kui ei ole teada, kas 
hiljem kulud hüvitatakse, tu-
lemuslikkus ei sõltu üksnes 
korraldajatest).

Iga linna ja valla üheks 
hariduspoliitiliseks va-
likuks on toiduraha hü-

vitamine üksnes vaesema-
tele õpilastele, parematele 
õpilastele, kõigile oma koo-
lide õpilastele, oma linnast/
vallast pärit oma koolide 
õpilastele või kõigile oma 
vallast/linnast pärit õpilas-
tele sõltumata sellest, mil-
lises koolis nad õpivad sh 
teiste linnade koolides või 
kutsekoolides. Üheks osaks 
õpilaste toitlustamisel on 
koolipiima krediteerimine 

omavalitsuse poolt ja/või 
korraldamine selle asutuste 
poolt.

Osa valdasid ja linnu on 
pidanud vajalikuks toetada 
õppevahendite ostmist vae-
sematele õpilastele või kõigi-
le. Samuti toetatakse kutse-
koolide õpilaste sõidukulusid 
ning antakse õppelaenu või 
pööratakse muidu tähelepa-
nu (kursusetööd, vastuvõ-
tud, praktika) üliõpilastele.

Osa hariduspoliitilistest 
valikutest on psühholoogi, 
sotsiaalpedagoogi, logopee-
di, lastekaitsespetsialisti jt 
spetsialistide töölevõtmine, 
parandusõpe, kasvatusras-
kustega õpilaste klassi jms 
avamine. Tuleb arutada, 
kuidas korraldada erivaja-
dustega õpilaste õpetamine, 
kas neid õpetatakse abiõpe-
taja abil koos teistega, ra-
kendatakse koduõpet, moo-
dustatakse eraldi klassid või 
suunatakse vastavatesse eri-
koolidesse.

Valla või linnavolikogu ku-
jundab koolivõrgu. Koolivõr-
gu osaks on ka huvikoolid, 
kas need asuvad eraldi hoo-
netes ja on eraldi asutused 
või on seotud üldhariduskoo-
lidega sh huvialaringide te-
gevus koolides.

Omavalitsus kehtestab 
õpetajate palgatingimused 
ning eraldab eelarvest va-
hendeid juurdemaksuks õpe-

tajate palgale ning ostab, 
ehitab või üürib korterid õpe-
tajatele.

Õpilaste transpordi korral-
damiseks võib kasutada juba 
olemasolevaid bussiliine hü-
vitades bussipiletid, sõlmida 
lepingud õpilasliinide ava-
miseks või lapsevanematega, 
et need tooksid ise oma ja 
naabrite lapsed kooli või kor-
raldada ise õpilaste transpor-
ti oma bussidega.

Osa valdasid ja linnu 
on leidnud võima-
luse ka täiskasva-

nute õppe toetamiseks (n 
1000 krooni ulatuses aastas) 
ja/või selle koordineerimi-
seks (informatsioon kodule-
hel) ja korraldamiseks

(kursused) ning parimate 
õpilaste ja õpetajate tunnus-
tamiseks.

Kohalik omavalitsused või-
vad lähtuda riiklikest priori-
teetidest või kohalikest hu-
videst. Esimesel juhul on 
tulemuseks riiklikud inves-
teeringud, riigiametnike 
heatahtlikkus jms. Teisel ju-
hul on tulemuseks edu koha-
likel valimistel. Palju keeru-
lisem oleks välja selgitada 
kohalike elanike vajadused 
ja huvid ning need seostada 
teiste piirkondade elanike 
vajaduste ja huvidega. Eestis 
on see praktiliselt võimatu, 
sest elanike vajaduste ja hu-

vide väljaselgitamisega ei 
tegeleta ning vald ja linn ei 
saa oma vajadusi ja huvisid 
millegagi seostada.

Kohalike vajaduste ja huvi-
de osas seisavad vallad ja lin-
nad samuti dilemma ees: kas 
lähtuda lapsevanemate huvi-
dest või avalikest huvidest. 
Lapsevanemate huvides on 
suured kulutused (õpetajate 
jt aeg, raha) nende lastele. 
Lapsevanemad ei ole huvita-
tud oma õiguste piiramisest 
(kooli valikul, lapse tundidest 
äravõtmisel jms) ega täienda-
vatest kohustustest (arengu-
vestlused jms). Loomulikult 
tuleb arvestada ka sellega, et 
lapsevanemate huvid on vas-
tuolulised. Avalikes huvides 
on prioriteediks hoopis need 
lapsed, kellel pole vanemaid 
või kelle vanemad ei suuda 
oma lapse arenguks vajalikke 
tingimusi tagada. Teiseks 
prioriteediks on ressursside 
võimalikult säästlik kasuta-
mine.

Kooli juhtkonnal on vali-
da, kas ta lähtub kooli pidaja 
või lapsevanemate huvidest. 
Esimesel juhul võivad nad 
loota rahalisele ja ametnike 
toetusele, kuid ohtu satub 
õpilaste arv ning lapsevane-
mad võivad hakata kaeba-
ma. Teisel juhul on lapseva-
nemad rahul, kuid pidaja 
„nöögib”, nõuab aruandeid, 
käib kontrollimas jne.
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pimedat kirjeldavad 

elevanti. Esimene katsus ele-
vandi jalga: „Elevant on üm-
margune, pikk ja kõrgub 
taevasse.“ Teine oli turjal: 
„Elevant on kui lainetav 
nahkjas mägi.“ Kolmas kat-
sus lonti ja vaidles, et elevant 
on väänlev sitke toru. Neljas 
ei julgenud katsuda ja  arvas, 
et elevant on mõttetu perioo-
diliselt röökiv peletis. Kellel 
siis õigus oli?

Vahel võib mingi maja de-
taili üle tähtsustades jääda 
hoonest vale mulje. Näiteks 
üksnes katusel ilutseva päi-
kesepaneeli järgi ei saa veel 
maja „ökoks“ pidada. Päike-
sepaneel on hea, aga sellest 
üksi ei piisa. Tunnistuse tõe-
lisest väärtusest annavad 
energiatõhusust näitav ener-
giamärgis, ehitaja poolt üle-
antavad kasutatud materja-
lide sertifikaadid ning aeg, 
lõplik „tule- ja veeproov“. 
Maja peab kestma vastavalt 
selle kasutusotstarbele.

Tõelise ökomaja rajamine 
võib olla keeruline teadus, 

eriti kui hooned on suured ja 
kasutajaid arvukalt. 

Arvesse peab võtma maja 
ehitamise järke ja nende 
keskkonnamõju. Otstarbe-
kas on energiabilansi koos-
tamisel rakendada dünaami-
lisi simulatsioone.

Hajaasustuses on oluline 
maja asukoht pinnavormi-
de, päikese ja puude suhtes. 
Hea viis odavat kütteener-
giat hankida, on püüda seda 
talvepäikesest. Mõni võib 
täpsustada, et päikeseener-
gia on tasuta, aga tegelikult 
peab inimene teadlikult päi-

kese kasutamiseks aknad 
lõunasse asetama.

Maja keskkonnasõbralik-
kust tuleb hinnata, vaadates 
selle mõju kogu elutsükli väl-
tel. Arvesse lähevad ehitami-
ne, materjalid, kulud kasu-
tusajal ja lammutus. 

Hoone ökoloogilist jalajälge 
aitavad vähendada lihtsad loo-
duslikud materjalid - savi, liiv, 
puit, põhk, saepuru. Nende 
ehitusmaterjaliks tootmine on 
kordades vähem energiama-
hukas kui näiteks mineraalvil-
lade, polüstürooli või betooni 
tootmine.

Viimasel aja koguvad maa-
ilmas populaarsust põhuma-
jad, mille põhilisteks mater-
jalideks on põhksoojustus ja 
puitkonstruktsioonid. 

Põhumaja eelis seisneb 
energiasäästlikkuses ja ter-
vislikkuses. Ekslikult peetak-
se põhumaja põrsakeste leiu-
tiseks, mille hunt ära puhub.  
Üle saja-aastane põhuehituse 
lugu on näidanud, et põhu-
pakkidest elamud seisavad 
aastasaja ja enamgi veel. 
Nende sotsiaalne eelis on vä-
hene keskkonnakoormus 
tänu kasutatavatele lihtsate-

le materjalidele. Majandusli-
kust aspektist saab rõhutada 
energiasäästlikkust, millest 
tulenevad väiksemad eks-
pluatatsioonkulud. Tavalise 
energiasäästliku hoone ja ka 
põhumaja ehituse teeb oda-
vamaks lihtne projekt, stan-
dardsed konstruktsioonid ja 
luksuse vältimine.

Mööda ei pääse ka puudus-
test. Energiasäästlikel maja-
del on vajaliku soojustuseki-
hi tõttu paksemad seinad, 
mis jätab õhemate seintega 
majades seinapinna arvelt 
mõned lisaruutmeetrid. Ees-
tis on nii põhuehituse kui 
passiivmajade rajamise os-
kused alles lapsekingades. 
Näriliste ja niiskuseproblee-
mid nii teravad ei ole. Neid 
saab majast õigete ehitus- ja 
eluviisidega eemal hoida.

Hoone ekspluatatsiooni põ-
hikuluks on küte. Seda mõõ-
tetakse aastas energiahulga-
ga maja pinnaühiku kohta 
(kWh/m2a). Vanematel puit-
majadel on see näitaja 200 - 
300 vahel, kuid väga säästli-
kel passiivmajadel vaid 15 
kWh/m2a. Viimaste puhul 
kasutatakse oskuslikult tal-
vepäikese soojust ning kogu 
energia, mis inimesed söögi-
tegemise ja oma kehaga too-
davad, tagastatakse hoolikalt 
kavandatud ventilatsiooni-
süsteemi kaudu kütteks. Sel-

leks peavad olema väga kaas-
aegsed aknad-uksed, suure-
pärane ehituskvaliteet ja 
pädeva arhitekti kavandatud 
konstruktsioonid, ventilat-
siooni- ja küttesüsteemid.

Looduslike materjalide ka-
sutamine tagab ohutu lam-
mutuse maja eluea lõppedes. 
Maja elemendid saab suuna-
ta ümbertöötlemisele või 
kompostida. 

Säästev renoveerimine - 
vana maja ilu peitub unikaa-
lsuses ja käsitöös. 

Paljudel juhtudel osutub 
otstarbekaks ja looduselegi 
vähemkoormavaks, kui uue 
asemel renoveeritakse ole-
masolev. Kindlasti tuleks 
kasutada säästva renoveeri-
mise põhimõtteid.

Säästev renoveerimine on 
maja algupära säilitamine ja 
terviklik lähenemine hoone 
kaasajastamisele. Eesmär-
giks pole maksimaalne vii-
mistluse kaasajastamine, 
vaid ajaga ilmnenud puudus-
te kõrvaldamine ja hoolda-
matuse või kulumise tekita-
tud vigade parandus. Vana 
maja omapära - kordumatut 
stiili ja teostust, tuleb võtta 
sellisena nagu see on ja väär-
tustada aastakümnete või 
-sadade jooksul tekkinud ai-
nulaadset kooslust kui kulu-
mise, traditsioonide ja aja-
meistri punutist.

Kohaliku omavalitsuse valikud hariduse korraldamisel

Ökoehitusest ja säästvast renoveerimisest

Valmimisjärgus põhumaja Murastes
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Vaikus võib olla valus ja 
häiriv, kui näed ja saad 
aru, et peaks nagu mida-
gi kuulma… aga ei kuu-
le. Karm jutt, mis kah-
juks võib nii mõnelegi 
tänasele teismelisele 
paarikümne aasta pärast 
tõeks osutuda. 

Varem on kuulmisvae-
gus olnud pigem ea-
kate probleem, täna-

päeval muutub see üha noo-
rema vanusegrupi mureks. 
Arstid puutuvad üha sage-
damini kokku noorukitega, 
kellel pärast kont serti või 
pikaajalist valju muusika 
kuulamist on tekkinud kuul-
mishäired. Ühekordne kuul-
misvõime langus ei tähenda 
veel pöördumatut kuulmis-
vaegust, kuid sellised ajuti-
sed nähud ei möödu jälgi 
jätmata – kuulmiskahjustus 

on kumuleeruv. Kui esialgu 
löövad kõrvad vahetevahel 
pilli, siis mõne aja möödu-
des tuleb tõdeda, et „kuulen 
küll, kuid ei saa jutust aru“. 
See on juba tõsine märguan-
ne pöördumatust kuulmis-
kahjustusest - vähenenud 
on kuulmiselundite tundlik-
kus kõrgemate helide suhtes 
ja seega võime helisid ana-
lüüsida. Meedikute andme-
tel on suurema või väiksema 
kuulmispuudega inimesi 
juba 10-14% elanikkonnast.

Erinevatest olmemürade 
allikatest on viimastel aasta-
tel hüppeliselt suurenenud 
heliseadmete poolt tekitatav 
müra, millega igaüks meist 
tahtlikult või tahtmatult kok-
ku puutub. Tahtmatult kuu-
leme kaupluste või toitlustus-
asutuste liiga tugevat taust-
heli. Tahtlikuks liigitub põhi-
liselt kultuuriüritustega seon-
duv müra. Me siseneme sel-
lesse mürapiirkonda vaba-
tahtlikult... ja satume tihti 
olukorda, kus peame iseenda 
raha eest kannatama valju 
heli. Eesti tuntud helirežis-
söör, -insener ja publitsist 
Heino Pedusaar on kirjuta-
nud: „Tallinnas käivitati uhke 
paljusaaliline kobarkino, mis 
sai suurepärase dolbyde, pal-

jude kanalite ja teab veel mil-
lega varustatud võimsa heli-
süsteemi. Tõepoolest võimsa, 
sest kui allakirjutanu käis seal 
salamisi seansi ajal keskmist 
helitugevust mõõtmas, siis 
selgus, et see püsib võrdlemi-
si pidevalt 90…95 detsibelli 
ümbruses ja valjud tipud küü-
nivad koguni 100…105 detsi-
bellini. Sealsete mõõtmiste 
tulem on muide täiesti võrrel-
dav sellega, mis saadakse 
pneumovasara lähikonnas (ca 
95…100 dB), fortes mängiva 
trompeti suudmest ühe meet-
ri kaugusel (ca 105 dB) või 
startiva reaktiivlennuki “toi-
mealas”. Nii asetatakse Coca-
Cola Plaza eimidagiaimav ja 
kõigega soostuv publik terveks 
seansiks pneumovasara, 
trompeti või reaktiivmootori 
veerde.“

Helitugevuse mõõt-
ühikuks on detsi-
bell (dB). Arusaada-

vuse huvides mõned helitu-
gevuse näited: lehtede ka-
hin nõrgas tuules 10dB; 
sosin, kella tiksumine 1m 
kaugusel 30dB; tavaline 
vestlus 50dB; klaverimäng, 
vali kõne toas 70dB; süm-
fooniaorkestri fortissimo 
90dB; reaktiivlennuk 25 m 

kaugusel 120dB; valulävi 
140dB. 

Maailma Tervishoiuorgani-
satsioonil on soovitused, kui 
tugevas müras kui kaua to-
hiks viibida täiskasvanud 
inimene päeva jooksul: 85 dB 
– 8 tundi, 91 dB – 2 tundi, 97 
dB – 30 minutit, 100 dB – 15 
minutit, 103 dB – 7 minutit, 
106 dB – 3 minutit, 109 dB – 
1,5 minutit. Eestis on kehtes-
tatud mürataseme piirnor-
mid sotsiaalministri määru-
sega. Meelelahutusasutustes 
(kino- ja kontserdisaalid, va-
baõhuüritused, diskoteegid 
jt) on lubatud keskmine heli-
rõhu tase kuni 100 dB ja tipp-
väärtus kuni 115 dB.

Lasteüritustel ei tohi kesk-
mine helirõhu tase olla suu-
rem kui 90 dB. Eeltoodud 
müra piirmääradest kinnipi-
damist peab jälgima Tervise-
kaitseinspektsioon. Paraku 
reaalses elus on kontrolltege-
vus praktiliselt olematu ja 
seaduserikkujad jäävad ka-
ristuseta. 

Ilmselt on paljud meist näi-
nud kontserdile toodud väike-
lapsi – kes lausa kärus, kes 
papa õlgadel lava ees „näppu 
viskamas“. Ilmselt oleme seda 
nähes hetkeks imestunud – 
mina ju nii ei teeks – ja edasi 

läinud. Mõõtsime The Sun’i 
vabaõhukontserdil Tartu Lau-
lulaval helitugevust. See oli 
„näpuviskajate“ alas kuni 117 
dB. Vestlusest ansambli mä-
nedžeriga selgus, et ka an-
sambli liikmeid teevad kur-
vaks imepisikesed „fännid“ 
kontserdil, kuid pole mingit 
alust nende sealviibimist kee-
lata. Need lapsed vajavad kait-
set. Ise nad ei saa ega oskagi 
end vanemate teadmatusest 
tekitatud ohtude eest kaitsta. 
Kuulmiskahjustused algavad 
juba 85dB pidevas müras vii-
bimisest, mis on veidi väik-
sem tänavamürast tipptundi-
del. Väikelaste kuulmine on 
veelgi õrnem. Imikule võib 
jäädava kuulmiskahjustuse 
või kurtuse põhjustada üksai-
nus tugev pauk. 

Aastatega mürakah-
justust tekitav mü-
ranivoo tõuseb. See-

ga vajavad just kõige väik-
semad erilist kaitset. Lastel 
kujuneb vanemate eeskujul 
välja kuulamisharjumus. 
Kui laps õpib muusikat val-
ju mürana kuulama, on hil-
jem raske seda harjumust 
muuta. Kestvas müras vii-
bimise tagajärjeks on käitu-
mis- ja süvenemisproblee-

mid, väsimus. Psühhiaatri-
liste kaebustega inimesed 
on sagedamini pärit kära-
rikkast elukeskkonnast. 

Laste kaitsmiseks on vaja 
tegeleda seadusandluse täius-
tamisega. Oleme vestelnud 
nii arstide kui juristidega, kes 
seda mõtet igati toetavad. Sot-
siaalministri määruses pole 
kirjas laste vanust, millest 
alates on kehtestatud mada-
lama helitaseme nõue. Üldse 
puudub aga selline määratlus 
nagu väikelapsed. Ilmselt on 
vaja kehtestada piir, millest 
kõrgema helitugevuse puhul 
keelatakse väikelastel kont-
sertidel osaleda. Vanematele 
lastele on vajalik korraldada 
kõrvatroppide jagamine nagu 
mujal maailmas. Kehtestatud 
normidest kinnipidamist 
peab kontrollima hakkama.  
Järjepidevalt tuleb tegeleda ka 
teavitustööga. Iga väiksemagi 
toidupaki peal on kirjas, mil-
line oht peitub seal meie ke-
hakaalule. Ühelgi kontserdi- 
või diskoreklaamil pole siiani 
olnud viidet võimalikust 
ohust kuulmisele. 

Looduse vaikus, meie loo-
dusvara, pole kunagi päris 
hääletu vaikus. Sügav kuul-
mispuue on hääletu, valus 
vaikus.
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Valus vaikus
Artur Sadovski“Näpuviskajate” alas kostuva  heli tugevus võib tekitada kuulmiskahjustusi,seda eriti pisikeste “fännide” kõrvadele


